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(Continuare din pag.5: Ann-Marie Högberg.)

Batem la u[i, distribuim diferite materiale tip`rite pe
care le scrim noi, st`m de vorb` cu ziari[ti ca,
printre altele, acesta de fa]`, c`ci noi consider`m c`
acestea sunt canale importante pentru a face
cunoscut c` alegerile comunale sunt importante [i c`
este important ca oamenii s` se duc` s` voteze.

S.C.: Care sunt problemele cele mai importante pe
care le sus]ine organiza]ia de partid din care faci tu
parte în vederea alegerilor comunale din acest an?

A-M.H.: Noi avem o deviz` atotcuprinz`toare în
aceast` activitate: "Împreun` pentru o mai bun` [i
mai dreapt` comun` Huddinge!" Cuvântul
"împreun`" reprezint` ceea ce am spus mai înainte,
anume c` trebuie s` avem dialog [i deschidere fa]`
de locuitori, c` nu este adev`rat c` numai "fiecare
este f`urarul propriei fericiri", ci [i c` avem o
r`spundere reciproc` comun` într-o societate bun`.
Consider`m, desigur, c` multe lucruri ar trebui s` se
fac` mai bine în Huddinge (o s` revin imediat la
aceasta). Noi vedem c` diferen]ele sociale au
crescut în Huddinge între diferite zone, între diferi]i
oameni, [i noi consider`m c` trebuie s` schimb`m
acest lucru, pentru a ajunge la o comun` Huddinge
mai echitabil`. Domeniile pe care le consider`m a fi
cele mai importante sunt, desigur, cele referitoare la
copii [i tineret, adic` s` avem o activitate pre[colar`
bun` [i o [coal` bun`, care s` dea tuturor plozilor [i
tinerilor [ansa de a se dezvolta [i s` duc` cu ei în
via]` ceea ce au nevoie pentru a avea mai apoi o
bun` via]` de adult. Foarte concret putem vedea azi
c` avem cozi lungi la activitatea de pre[colari,
aceste cozi trebuie s` dispar`. Este nerezonabil s`
avem aceste cozi, care fac ca familiile s` se
nelini[teasc`, ne[tiind dac` primesc un loc la
gr`dini]` atunci când au nevoie de el, sau c` nu se
pot reîntoarce la munc` a[a cum s-au gândit,
deoarece nu primesc loc pentru copil la gr`dini]`,
situa]ia aceasta trebuie s` dispar`. În [coal`
consider`m c` trebuie s` fie mai mul]i adul]i [i vrem
s` avem alt sistem de distribuire a banilor, care s`
]in` mai mult seam` de nevoi. Azi vedem c`, cu
sistemul aloca]iei b`ne[ti pe elev care exist`, vin
prea pu]ini bani la elevii care au nevoie de ajutor
special. Pe urm`, îngrijirea b`trânilor este foarte
important`, a[a cum vedem noi. Acolo sunt necesare
mai multe m`suri, nu mai pu]in de a face ca munca
în cadrul îngrijirii b`trânilor s` fie un lucru atractiv.
C`ci, dac` nu avem destul personal, [i anume
personal calificat, atunci b`trânii nu se pot sim]i în
siguran]`. Noi consider`m c` este important ca ei s`
se simt` în siguran]`. Iar cel de-al patrulea domeniu,
care este colosal de important pentru noi, este cel al
locuin]elor. Avem o lips` înfior`toare de locuin]e în
Huddinge, cu dou`zeci [i cinci de mii care stau la
coad` la întreprinderea comunal` de imobile
Tomtberga-Huge pentru a primi o locuin]`. Este
desigur complet inacceptabil s` nu po]i g`si o
locuin]`. Desigur c` cei lovi]i de aceasta sunt tinerii
adul]i care vor s` se mute de la p`rin]i [i care nu-[i
pot cump`ra o locuin]`. C`ci ceea ce s-a construit în
ultimii ani este doar ceva ce trebuie s` cumperi,
adic` apartamente cooperative sau case proprii. Dar
atunci trebuie s` ai sume la nivel de milioane ca s`
pl`te[ti, ceea ce nu au nici tinerii [i nici mul]i al]ii.
De aceea suntem de p`rere ca s` se construiasc`
apartamente cu chirie [i suntem de p`rere c` acest
lucru se poate face, dac` se vrea s` se fac` acest
lucru.

S.C.: Dac` veni]i la putere în acest` comun` dup`
alegerile din acest an, ce m`suri politice ve]i pune în
aplicare în primul rând?

A-M.H.: Prima m`sur` va consta pe de-o parte
dintr-o distribuire echitabil` a resurselor despre care
am vorbit. Apoi, s` punem în mi[care construirea de
locuin]e într-un mod nou, adic` trebuie s` se
inventarieze imediat unde putem cl`di locuin]e [i
unde putem porni s` construim apartamente cu
chirie. Pe urm`, trebuie s` avem o planificare care

s` fac` s` dispar` cozile la activitatea pre[colar` [i
trebuie s` control`m ce lipsuri sunt în [coal` [i cum
o putem îmbun`t`]i treptat.

S.C.: Cum este organizat consiliul comunal? Exist`
primar? Cine este [eful în comun`? Întreb`rile
acestea sunt foarte importante, atât poentru
imigran]i, cât [i pentru cititorii din str`in`tate, c`ci
este complet altfel în Suedia.
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A-M.H.: Nu exist` nici un fel de primar în comunele
din Suedia, în orice caz nu în Huddinge. Cred c`
sunt câteva care îl denumesc pe [eful administrativ
al comunei ca "primar". Ci noi îl avem pe
pre[edintele comitetului de conducere comunal ca
având rolul politic cel mai proeminent în comun`,
precum [i r`spunderea politic` suprem`. Pe urm`, s-  
ar putea spune [i c` pre[edintele consiliului comunal
are un rol important, care se poate eventual
compara cu al speaker-ului din parlament. Apoi, pe
partea func]ion`reasc`, directorul comunal este
[eful celor ce muncesc în cadrul comunei.

S.C.: Este angajat politic?

A-M.H.: El nu este angajat politic, nu.

S.C.: Cum este organizat partidul din care faci parte
în comun`? Cine este [ef în organiza]ia voastr` în
comun`?

A-M.H.: Social-democra]ii din Huddinge constituie o
organiza]ie de concentrare pentru un num`r de
asocia]ii Social-democrate, care exist` în zonele de
locuit. Pre[edintele Social-democra]ilor din
Huddinge se nume[te Carina Moberg. Ea este
delegat în parlament, dar este [i pre[edinta noastr`
aici, în Huddinge. Ea locuie[te, desigur, aici.

S.C.: Este bine c` spui c` locuie[te aici, c`ci, în alte
]`ri, ei nu locuiesc în aceea[i comun` în care sunt
ale[i. Cum colabora]i cu partidele din coali]ia
voastr` în aceast` comun`? Cum sunt distribuite
sarcinile politice între aceste partide?

A-M.H.: Vreau s` spun c` am avut o colaborare
bun` cu partidul de stânga (vänsterpartiet) [i partidul
mediului înconjur`tor (miljöpartiet) în comun`, atât
în majoritate, în timpul perioadei anterioare, cât [i în
aceast` perioad` de mandat, când am fost în
opozi]ie - a[ putea spune, în ciuda faptului c` am
fost în opozi]ie. C`ci ar putea fi mai tentant s` se

trag` în diferite direc]ii atunci când nu ai
r`spunderea total`, dar nu am f`cut-o. A[ vrea s`
spun c` atunci când consiliul comunal a discutat
cadrul bugetului pentru anul viitor, lucru ce s-a f`cut
lunea trecut`, noi, cei din opozi]ie, am fost mai uni]i
decât a fost majoritatea, ceea ce este un lucru demn
de notat. Care a fost întrebarea secundar`?

S.C.: Cum se distribuie sarcinile politice între
partidele voastre?

A-M.H.: La baz`, sarcinile acestea se repartizeaz`
dup` câte voturi primesc partidele, ceea ce
stabile[te câte locuri primesc ele în consiliul
comunal. Pe urm`, exist` un model matematic, pur [i
simplu, pentru cum s` se repartizeze posturile între
partide. Pe urm`, se poate spune c`, atunci când
colaborezi cu alte partide, nu este sigur c` se
folose[te complet modelul acela matematic, ci se
poate c`dea de acord cum s` se distribuie locurile
între partide care poate face uneori ca, poate,
partide mai mici s` primeasc` un loc pe care ele nu
l-ar fi avut dac` s-ar fi urm`rit strict num`rul
locurilor din consiliul comunal. Dar la consiliul
comunal este strict dup` rezultatul din alegeri,
punct!

S.C.: Comuna Huddinge are circa zece procente din
popula]ie imigran]i. Sunt ace[tia reprezenta]i
propor]ional în împ`r]irea organizatoric`?

A-M.H.: Nu, consider c` nu sunt. Aceasta este o
sl`biciune [i este nepl`cut c` nu am reu[it mai bine
s` ne îngrijim de capacitatea care este printre
locuitorii pe care îi avem [i care au alte experien]e
[i vin din alte ]`ri. Noi, Social-democra]ii, nu am
f`cut aceasta, consider c` nu am f`cut acest lucru în
comun`, consider c` nici via]a economic` nu s-a
îngrijit de oamenii ace[tia a[a cum ar fi trebuit.
Pentru binele întregului!

S.C.: Dou` întreb`ri personale: Câ]i prieteni ai care
sunt imigran]i?

A-M.H.: Ce s` spun... C`ci nu te gânde[ti foarte
atent dac` prietenul este imigrant sau nu.

S.C.: Nu cunoscu]i! Ci cei cu care te întâlne[ti, be]i
cafea împreun` [.a.m.d.

A-M.H.: A[ putea spune c` pe trei-patru îi simt ca
prieteni.

S.C.: Ce [tii despre România?

A-H.: Trebuie s` spun c` [tiu destul de pu]in despre
România. Ne amintim când a c`zut regimul acela al
lui Ceau[escu [i ce s-a scris în leg`tur` cu aceasta.
Dar nu pot s` spun c` am cuno[tin]e bune despre
România. Am v`zut îns` [i imagini de acolo [i am
în]eles c` este o ]ar` frumoas`.

S.C.: Am b`nuit eu, c`ci cei mai mul]i suedezi pe
care-i întâlnesc, fie ei politicieni sau oameni din alte
domenii, [tiu foarte pu]in despre România, [i acel
pu]in este negativ. De aceea am adus cu mine
câteva pliante cu informa]ii despre România, pe
care le-am ob]inut, la rândul meu, de la Biroul
românesc de turism din Stockholm. Sper ca s` afli
astfel [i alte lucruri despre România. Mai ai ceva de
ad`ugat?

A-M.H: Cred c` nu. Cred c` este OK a[a.              �

 (Traducerea din suedez`: Octavian Ciupitu.)

COSTUL BENZINEI ÎN SUEDIA
Pentru un litru de benzin` de 95 octani comsumentul
suedez pl`te[te 9,50 SEK, dar pre]ul real este de
2,98 SEK. La acest pre] se adaug`:
* impozit de energie: 3,16 SEK;
* impozitul de bioxid de carbon: 1,46 SEK;  
* TVA: 1,90 SEK
Totalul impozitului este de 6,52 SEK din pre]ul de
9,50 SEK. Consumentul suedez pl`te[te 70% din
pre]ul benzinei numai impozit.
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